
   دبيرکل جدي��د حزب الله لبنان دي��روز براي 
نخستين بار در جايگاه اين سمت، سخنراني کرد. 
اين چهره شناخته ش��ده مقاومت نه تنها بر تداوم 
راه شهيد سيدحس��ن نصرالله تأکيد داشت، بلکه 
در فضاي جريان سازي هاي صهيونيست ها مبني 
بر کوتاه آم��دن مقاومت لبن��ان از مواضع خود، 
اعلام ک��رد که حزب الله پس از ماج��راي پيجرها 
و شهادت دبيرکل فقيد، به سرعت توانست خود 
را سازماندهي کند و در راه اين جنگ، که جنگي 
جهاني عليه مقاومت اس��ت در نب��ردي با عنوان 

»مردان نبرد سخت«، پايمردي خواهد کرد

   شيخ نعيم قاسم: برنامه کار من، تداوم برنامه هاي 
رهبرمان سيد حس��ن نصرالله در تمام زمينه هاي 
سياسي، جهادي و اجتماعي است. ما طرح جنگي 
را که سيدحسن نصرالله به همراه سران مقاومت آن 
را وضع کرد، ادامه خواهيم داد و در مسير جنگ با 

رويکردهاي سياسي ترسيم شده خواهيم ماند

   دش��من بايد بداند ک��ه حمله به روس��تاها و 
شهرهاي لبنان، باعث نخواهد شد ما عقب نشيني 
کنيم. مقاومت قدرتمند است و توانسته پهپاد خود 
را حتي به اتاق نتانياهو برس��اند. نتانياهو اين بار 
نجات يافت. شايد اجلش هنوز فرا نرسيده باشد. 

دشمن را به درد مي آوريم | صفحه 15

 نعیم قاسم:
 در مسیر جنگ 
و دفاع از غزه 

می مانیم روزنامه سياسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ايران
پنج شنبه 10آبان 1403 - 27 ربيع الثانی 1446

سال بيست و ششم- شماره 7157 - 16 صفحه
قيمت: 5000 تومان

یادداشت سیاسی

 ترورهاي حقوق بشري 
سفارت آلمان در تهران!

مرتضي سيمياري

دولت آلمان به نمايندگي از اروپايي ها همزمان با دادن پالس هاي 
روشن به جانش��ين ريگي يك گروه دانش��جويي را نيز به برلين 
دعوت کرد تا با ديدن آموزش هاي رسانه اي سطح عمليات هاي 
جديد را پلکاني کند.  اين تغيير شکل را دبير کل يکي از احزاب 
تروريستي بلوچي مس��تقر در اروپا به  خوبي توضيح داده و گفته 
بود که شکل عملياتي ريگي را بايد عوض کرد و  براي هر عمليات 
تروريستي در سيستان و بلوچس��تان بايد مسئله حقوق بشري 
تعريف کرد تا تحليل »ترورهاي حقوق بشري« جا بيفتد. تبديل 
جنايتکاراني چون ريگي به فعال حقوق بش��ري و ترويج افرادي 
چون يعقوب حرتسطري، سخنگوي گروهك تروريستي الاحوازيه 
در شبکه هاي فارسي زبان در خارج از کشور همان پيوستي بود که 

آلماني ها برايش کارگاه آموزشي برگزار کرده بودند | صفحه 2

 گزارشی پرفایده
از تسخیر لانه جاسوسی

تقريظ رهبر معظم انقلاب بر كتاب »ايستگاه خيابان روزولت«:
 اين، گزارشي متقن و پرفايده از يك حادثه  مهم در تاريخ انقلاب 

يعني تسخير لانه  جاسوسي در سال 5۸ است | صفحه 16

 سردار نقدي رئيس ستاد مركزي يوم الله 13 آبان شعار محوری راهپيمايی امسال را »راهيان راه قدس«  اعلام كرد و گفت علاوه بر راهپيمايی 
از ميدان فلسطين به سمت لانه جاسوسی، در مسير راهپيمايی ايستگاه های فرهنگی  و دانش آموزی  را نيز خواهيم داشت | صفحه 2

   13 آبان امسال
»راهیان قدس« میدان داری می کنند

    صادق پارسا
وزير علوم، برخلاف مش��ي دولت و تأکيد بر وفاق، ساز 
ناکوک خود را مي زند؛ در تازه ترين اقدام، سيمايي صراف 
فراتر از وظايف سازماني و قانوني خود، به منصوبان رهبر 
معظ��م انقلاب در يك س��خنراني عموم��ي، تذکراتي 

غيرمنطقي و فرافکنانه داده است. 
دو سه ماه گذشته نشان داده اس��ت حسين سيمايي 
صراف، وزير علوم، تحقيقات و فناوري مي تواند يك تنه 
دولت چهاردهم را درگير حاشيه کند. مرور مواضع او، 
از تعيين رؤساي پرحاش��يه براي برخي دانشگاه ها، و 
تازه ترين مورد تذکر به مسئولان نهاد نمايندگي مقام 

معظم رهبري در دانشگاه ها مؤيد اين ادعاست.
توضيح آنکه وزير علوم با صدور حکمي، »سيد بهشيد 
حسيني« را به عنوان »سرپرست دانشگاه هنر ايران« 

منصوب کرد. بررسي مواضع و رزومه سرپرست جديد 
دانشگاه هنر ايران اما داراي نکات جالبي است. آنچنان 
که پست هاي منتشرشده از حسيني در فضاي مجازي 
نش��ان مي دهد وي در دوران فتن��ه 88 يکي از فعالان 
فتنه بوده و نس��بت به اين موضوع افتخار هم مي کند. 
حسيني همچنين قيام مردم در 9 دي را که در مقابل 
توطئه دش��منان داخلي و خارجي انجام شد، کثافت 

مي داند!
وي همچنين در اظهارنظر ديگري دين را امري شخصي 
عنوان مي کند. در صفحه مجازي حسيني در اينستاگرام 
پيام هايي با الفاظ نامناس��ب ديده مي شود. او علاوه بر 
تمسخر نيروهاي مسلح، حتي به يکي از پيامبران نيز 

در صفحه شخصي خود اهانت مي کند!
ماجرا از تذکر مؤدبانه حجت الاسلام مصطفي رستمي، 

رئيس نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 
پيرامون اين حواش��ي عجيب و غري��ب انتصاب رئيس 

دانشگاه هنر شروع شد. 
مصطفي رس��تمي پيرامون انتصاب رئيس دانش��گاه 
هنر به فارس گفت: »در دوره هاي��ي بعضي از عزيزان 
دس��ت اندرکار در وزارت علوم درباره انتصاب رؤساي 
دانش��گاه ها از نهاد نمايندگي مق��ام معظم رهبري در 
دانش��گاه ها نظر مي گرفتند و نهاد هم وظيفه خودش 
مي دانست که دلسوزانه هم براي کمك به دولت و هم 
براي کمك به فضاي آموزش عالي به دوستان مشورت 
بدهد اما متأسفانه ما در اين دولت در جريان انتصاباتي 

که در وزارت علوم انجام مي شود، نيستيم.« 
وي افزود: »طبيعتاً اگر ما طرف مشورت باشيم نکاتي 
را داريم ک��ه ارائه خواهي��م داد ول��ي در فضاي فعلي 

مشورتي با نهاد صورت نگرفته است.«  اينکه چرا وزير 
علوم برخلاف دولت هاي سابق راجع به انتصاب رؤساي 
دانشگاه ها از نهاد رهبري مشورت نمي خواهد به کنار، 
اما وزير علوم پ��س از اين گلايه رئيس نهاد، س��ه روز 
پيش در يك س��خنراني عمومي، از خجالت مسئولان 

نهاد درآمد!
سيمايي صراف، در نشست سراس��ري نهاد نمايندگي 
مقام معظم رهبري در دانش��گاه ها در مش��هد مقدس 
گفت: »شرط موفقيت مسئولان نهاد نمايندگي مقام 
معظم رهبري در دانشگاه ها اين است که يك شخصيت 
فرهنگي باشند؛ با بخشنامه، آيين نامه و دستورالعمل 

نمي توان مبلغ خوبي بود.« 
اين اولين بار اس��ت که ي��ك وزير عل��وم در جمهوري 
اس��لامي ايران، اين گون��ه صريح به نه��اد هم عرض و 

منصوبان رهب��ر انقلاب تذک��ر مي ده��د. جالب آنکه 
مسئولان نهاد رهبري در دانشگاه ها، از منصوبان وزير 
علوم نيس��تند که بخواهند از وزير دس��تور يا توصيه 
بگيرند، بلکه به عنوان يك نه��اد هم عرض، وظايفي بر 
عهده دارند که وزير علوم هم بايد تسهيل گر اجراي اين 

وظايف و پذيراي عملکرد آنها در دانشگاه ها باشد. 
دعواهاي وزي��ر عل��وم، اي��ن وزارتخان��ه را خيلي زود 
وارد حاش��يه کرده اس��ت. مهم تر آنکه اين حواشي، به 
تريبون هاي علني هم کشيده شده است. چون شخص 
وزير علوم آغازگر و دامن زننده اين حواش��ي است، بدنه 
اين وزارتخانه مهم هم خواه ناخواه درگير حاشيه مي شود. 
نتيجه چنين روند پرحاشيه اي هم برخلاف مشي وفاق 
دولت چهاردهم است، هم بدتر آنکه جريان توليد علم را 

در کشور با بحران هاي جدي همراه مي کند. 

عقبگرد جريان علمي ايران با حواشي ادامه دار وزير علوم!

صفحات 9،۸،7و10

  نوجوانان بحران نيستند
ظرفيتي براي فرداي بهترند

  دانش آموزان در دانش مانده
 و به مهارت نرسيده اند

  صداي نوجوانان و نونهالان
از مساجد شنيده نمي شود

نوجوانان شیفته کدام قهرمانند؟
آبان، هفته نوجوان و چالش هاي تعليم و تربيت آينده سازان ايران

قوه  قضائيه و  وزارتخانه های 
علوم و اقتصاد  در صدر 
 شكايات از اجراي قانون 
بهبود محيط كسب  وكار

سيد امير سياح رئيس سابق مرکز بهبود محيط کسب و کار در 
گفت و گو با »جوان«: همه مراجع صدور مجوز بايد سه کار انجام 
بدهند تا درگاه کامل شود. بايد شرايط صدور مجوزهاي خود 
را به هيئت مقررات زدايي مي  دادند، فرآيند ثبت درخواست و 
صدور مجوز را الکترونيکي مي  کردند و همه مجوزهاي کاغذي را 
که قبلًا داده بودند الکترونيکي مي  کردند. چهار دستگاه هستند 

که گام اول را نيز انجام نداده اند
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  سجاد آذری|  خبرنگار گروه  اجتماعی

 فهم متعارف ايرانيان 
از حمله امريكا و اسرائيل 

چيست؟
پرتکرارترين پرس��ش خواص اين روزها آن اس��ت که حمله 
اس��رائيل به اي��ران، ب��زرگ و انتقام جويانه ب��ود و بنابراين 
پرخسارت يا محدود و نمايشي و بنابراين با خسارت جزئي؟ 

خوشبختانه اين بار برخلاف بسياري از مواقع اطلاعات جنگي 
و امنيتي، نقل محافل نبود و حتي فرماندهان نظامي مطابق 
اصول جنگ، بسيار سربس��ته و خوب پاس��خ خبرنگاران و 
پرسش کنندگان را مي دادند. اما اگر بخواهيم بدون اطلاع از 
جزئيات خس��ارت صرفاً با براهين عقلي اين حمله را ارزيابي 

کنيم، چه مي توان گفت؟
با اس��تدلال عقلي نمي توان پذيرفت که قصد اوليه امريکا و 
اسرائيل يك عمليات کوچك و محدود و در عوض پروپاگاندا 
و بزرگنمايي بوده اس��ت زيرا دست کم خود ايران و بسياري 
ديگر از کشورهايي که امکان رصد و اندازه گيري اين حمله 
را دارند، از اينکه امريکا قيد يك حمله بزرگ را زده اس��ت، 
احساس قدرت و اعتمادبه نفس بالايي مقابل امريکا به دست 
مي آورند و اين در آينده به ضرر جبهه امريکا مي شود. بعلاوه 
بس��ياري از تبعات يك حمله محدود با تبعات حمله بزرگ 
يکسان است، از جمله اراده ايران براي پاسخگويي و ميزان 
درگيرش��دن بخش هايي از قواي نظامي دش��من که در هر 
حمله اي چه بزرگ و چه محدود، يکسان وارد عمل مي شوند 
و هزينه مي دهند. همچنين امريکا مي داند که چين و روسيه 
اين نبرد را رصد مي کنند و هرگونه نشان دادن ضعف و ناتواني 
در طراحي يك حمل��ه، به اين دو کش��ور در رويارويي هاي 
خود با امريکا برنامه و جسارت مي دهد. هرچند امريکايي ها 
مکرر از قبل تا بعد از حمله تأکيد مي کردند که مش��ارکتي 
در آن نداش��ته اند اما اين س��خنان براي افکارعمومي است 
و نه کارشناس��ان نظامي و قدرت هاي نظام��ي مترصد آن. 
پس مي توان با اين اس��تدلال نتيجه گرفت که اصل حمله، 
ب��زرگ و با طراحي و تمري��ن چندهفته اي و حت��ي با تکيه 
بر طراحي هاي چندس��اله قبلي و براي دس��تيابي به نتايج 
راهبردي قطعي و کامل در نابودکردن بخش اصلي پدافند و 
 رادارهاي نظامي و بخش هايي از صنعت موشکي و پهپادي 

بوده است. 
با اين توصيف آيا »حمله اسرائيل از کانال امريکا« خسارت هاي 
غيرقابل جبران به ايران زد و به تمامي اهداف خود رسيد؟ اگر 
اين بار ه��م بخواهيم فقط از فهم عقلي خ��ود، بدون توجه به 
اظهارات مقامات نظامي ايران و کثيري از تحليلگران خارجي 
که اين حمله را ناموفق ارزيابي کردند، اس��تفاده کنيم، بايد 
گفت دس��تاوردهاي يك حمله بزرگ قابل کتمان نيست و 
بايد به مقاصد بع��دي و نتايج قطعي برس��د اما اکنون حتي 
خود صهيونيس��ت ها از ادامه پروپاگاندا خودداري مي کنند. 
امريکايي ها نيز باب بحث درباره آن را بستند. و مهم تر اينکه 
طبق اظهارات وزير جنگ اسرائيل هدف از اين حمله نابودي 
کامل پدافند و رادارهاي ايران و بازشدن آسمان کشور براي 
حملات بعدي و ويراني زيرساخت ها بود که نتانياهو نيز به اين 
اظهارات، تغيير حکومت و فروپاشي نظام جمهوري اسلامي 
را افزود. اگر حمله موفق بود، انتظار مي رفت امريکا و اسرائيل 
به اين بسنده نکنند. اما قبلًا نيز در همين ستون نوشته ام که 
قدرت ايران فقط در پدافند آن نيست که با فرض نابودي کامل 
آن، امريکا بتواند از اسرائيل دفاع کامل و بي نقص و به ايران 
هجوم بي محابايي انجام دهد، زيرا مهم تر از وضعيت پدافند 
ايران، وضعيت پدافند اسرائيل اس��ت. ايران علاوه بر قدرت 
دفاع از خود، قدرت تهاجمي خود را نيز اثبات کرده است. از 
طرفي بازوهاي قدرتمند ديگري هم دارد که فعالند و هر روز 
فعال تر مي شوند. معتقدم چهار نوع بازدارندگي وجود دارد. 
اول، بازدارندگي سياسي که با وحدت  داخلي ممکن مي شود 
که اين اکنون در اوج اس��ت. دوم، بازدارندگي اقتصادي که 
ايران به رغم چند دهه تحمل شديدترين تحريم ها تاب آوري 
خود را نشان داده است. سوم بازدارندگي نظامي که دنيا اکنون 
منتظر »قدرت اراده و ابتکار و توانايي هاي ناشناخته« ايران 
است و دست آخر بازدارندگي اتمي که اين را جداي از نظامي 
طبقه بندي مي کنيم و مي دانيم خيال دش��من اکنون از اين 
بازدارندگي ايران راحت نيست. زيرا اگرچه ما تأکيد کرده ايم 
که دنبال سلاح اتمي نيستيم اما مسئله توانايي دستيابي به 
آن و ايجاد بازدارندگي مسئله ديگري است که دنيا اين توان 
را در ايران مي بيند، حتي با پيش بيني دستيابي يك هفته اي 

و »به محض اراده«. 
دست آخر براي فهم درست تر از براهين عقلي بايد به قلب هاي 
مردم و درک عقل سليم و فهم متعارف مردم مراجعه کرد. در 
مردم اثري از يك حمله موفق اس��رائيل ديده نمي شود بلکه 
برعکس اس��ت، با آنکه بس��ياري از آنان تماشاي شبکه هاي 
لندني را که سعي مي کنند خلاف اين را نشان دهند، از دست 

نمي دهند. اما شنيدن و ديدن کي بود مانند باورکردن؟!
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